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Els vincles que construïm al
llarg de la nostra vida són pals als
quals ens podem agafar durant
les tempestes. I des d’aquest se-
tembre es pot veure en obert el
curtmetratge Fils trencats, un
film de cinema social que parla
precisament dels vincles: amb la
família, els veïns, els amoro-
sos... i amb els animals. 

Aquesta peça, creada per l’as-
sociació Huellas Compartidas,
en col·laboració amb Films en Off
i filmada a Gavà, Viladecans i Be-
gues, explica la història de la
Berta, una dona de 80 anys vídua,
interpretada per la cèlebre Mont-
se Ribadellas, que pateix mal-
tractaments per part del seu únic
fill, interpretat per Miquel Sitjar.
Dos vincles trencats, el del seu

marit i el del seu fill, que l’han re-
clòs a casa. Però és en aquest punt
quan sorgeixen dos nous vin-
cles, amb la Mouna, una noia mi-
grant representada per Mai-
mouna Sabaly  que assisteix la
Berta, i el Haru, un gos que en la
vida real va ser abandonat i que
ara participa en teràpies, i que al
curt porta l’esperança a la vida de
la protagonista.

EL VINCLE PERSONA-GOS
El gavanenc Paco Camarasa,
que és el productor executiu del
film juntament amb Aure Far-
ran, reivindica, en declaracions
a Línia Mar, la importància dels
vincles entre la gent gran i els
gossos. “Els animals els ajuden
a sortir al carrer, socialitzar i
mantenir-se en forma”, destaca. 

D’aquesta manera, Fils tren-
cats esdevé una carta de pre-
sentació de l’associació Huellas
Compartidas, de la qual són fun-

dadors. La peça és dura i retra-
ta problemàtiques com la soledat
no desitjada de la gent gran i els
maltractaments intrafamiliars.
El Delta, de fet, és una de les zo-
nes de la comarca amb els per-
centatges més alts de cases uni-
personals amb persones de més

de 84 anys vivint-hi, rondant el
30% dels habitatges totals.   

Ara bé, l’objectiu de Cama-
rasa i Farran no és que cada avi
del Baix s’agafi ara un gos, però
sí posar de manifest els benefi-
cis físics i psicològics que un
animal de companyia els pot
reportar. Sense anar més lluny,

el Haru és el desllorigador per-
què la Berta conegui una perso-
na molt especial, que porta a la
pantalla el mític Toni Sevilla. 

DIVERSOS PROJECTES
La publicació d’aquest curtme-
tratge és un punt de partida del
full de ruta que Huellas Com-
partidas vol desenvolupar. En
aquest sentit, estan interessats a
estendre un projecte a través
del qual s’organitzin sortides
setmanals de persones grans
amb el seu gos a diferents mu-
nicipis. Es tracta d’una iniciati-
va que vetllaria, per una banda,
pel benestar dels avis, alhora
que, per l’altra, vigilaria que el
gos estigués ben cuidat i que no
representés cap problema de
salut pública. De moment, l’as-
sociació ja ho ha presentat a di-
versos ajuntaments, entre ells
Gavà, per tal de fer-lo realitat
com a més llocs, millor.

També tenen previst posar en
marxa un cicle de xerrades a es-
coles per conscienciar sobre la ti-
nença d’animals de companyia.
La idea és que, en el marc d’a-
quest programa, s’atorguin pre-
mis als millors projectes d’a-
lumnes que resolguin qüestions
com ara l’elaboració de censos
acurats d’animals o bé la reco-
llida d’excrements de la via pú-
blica. Després de signar un con-
veni amb el ministeri d’Afers
Socials, confien que aquest pro-
jecte arrenqui el curs vinent. 

Al cap i a la fi, promoure vin-
cles que aportin llum a la foscor.
O com resumeix, en poques pa-
raules, l’Antonia, una dona gran
de Viladecans que viu amb el seu
gos Hugo, que en un dels vídeos
de la campanya #VínculosQue-
DanVida, una minisèrie impul-
sada per Huellas Compartidas,
en dona testimoni: “M’ha donat
una injecció de vida”.

El rodatge (esquerra) va tenir lloc a diversos punts de Gavà, Viladecans i Begues. A la dreta, el Haru, el gos que protagonitza el film. Foto: Huellas Compartidas

Lligamsquedonen vida
» La soledat no desitjada, el maltractament i els vincles amb els gossos centren ‘Fils trencats’

» La idea del curt, filmat al Delta, va néixer a Gavà i compta amb un elenc d’actors de primer ordre

Camarasa: “Els animals
ajuden la gent gran 
a sortir al carrer 
i a socialitzar”

F.J. Rodríguez
BAIX LLOBREGAT
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És un pas molt impor-
tant contra la impuni-

tat que @interiorcat de-
cideixi expulsar del cos de @mossos els
6 agents condemnats per una situació
de maltractament policial racista. És un
precedent que ha d'utilitzar-se en altres
casos de condemnes fermes per tortura
o maltractaments.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Com és que, quan ne-
gociem que el català

sigui oficial a Europa,
hem de demanar que també ho sigu-
in el basc i el gallec (amb l’element ex-
tra de complicació que això suposa),
però que, quan ells negocien el seu
concert econòmic, ho fan només per a
ells? #Pensar.

@AlbertLloreta

[Sobre unes declara-
cions de la portaveu

de Junts al Congrés, Mí-
riam Nogueras] D’alimentar les críti-
ques al carrer contra ERC per negociar
amb el PSOE a agrair al govern espa-
nyol els seus esforços malgrat la pri-
mera fallida del català a Europa: el gir
pragmàtic de Junts, consolidat.

Si els esportistes fede-
rats tinguessin dignitat

(tots, homes i dones, de
qualsevol esport), haurien de desobe-
ir el dret de cuixa legal i legalitzat en
una Llei de l’Esport APROVADA L’ANY
2022 i no anar més a cap selecció es-
panyola fins que no es derogui aquest
servei militar.

@MiquelBonet_@carmerocasegui@Andres_gberrio

La lupa

És estrany el dia que no ens llevem amb no-
tícies sobre mobilitzacions i queixes de ve-
ïns i veïnes de Barcelona per les dificultats
de poder conciliar la seva vida diària amb els

usos turístics del seu entorn.
Queixes del veïnat del Carmel, Can Baró, la Salut,

Vallcarca, Sagrada Família, la Barceloneta, la Vila
Olímpica, el Poblenou… És un degoteig constant. Quei-
xes reiterades sobre la turistificació de gran part de
la nostra ciutat. Arribats aquí, i abans de ser acusat
de tendenciós i de turismofòbic, crec que ens convé
diferenciar clarament entre turisme i turistificació.
Aquesta, la turistificació, té lloc quan en un espai li-
mitat, com Barcelona, el nombre de persones sobre-
passa la capacitat de càrrega d’aquest espai o el límit
de canvi acceptable. En xifres possiblement és més fà-
cil fer-se’n una idea: cada dia, un 10,5% de les persones
usuàries de la nostra ciutat són turistes, i gran part
d’ells es concentren en espais de gran afluència
(EGA) difícils de gestionar, ja que s’incrementa l’im-
pacte sobre la convivència amb el veïnat de la zona.
Les solucions no són fàcils, perquè, malgrat l’impuls
de mesures correctores de l’impacte negatiu de l’ac-
tivitat turística, hi ha el risc d’expulsar cap a altres ter-
ritoris els mateixos problemes que es produeixen ara
als barris més tensats pel turisme.

Aquesta turistificació altera l’hàbitat de les persones
residents, els carrers, les places, la cultura, les activitats
socials, etc. Aquest model d’activitat turística també
afecta el gaudi de diversos drets de ciutadania, com
ara el dret a la convivència pacífica, a l’espai públic,
a l’habitatge, al medi ambient, al descans, a la mobi-
litat i a la seguretat ciutadana, entre altres.

Com hem dit abans, són nombroses les queixes re-
lacionades amb problemes de convivència derivats de
l’ús intensiu de l’espai públic per part de les persones
visitants. Aquestes problemàtiques encarnen les de-
nominades “externalitats negatives” del turisme i en-
tren en conflicte amb el dret a la ciutat de la pobla-
ció local.

Un dels efectes preocupants que podem observar
davant la turistificació d’espais és la pèrdua de la iden-
titat dels barris i la dedicació del teixit comercial a les
necessitats de les persones visitants per davant del ve-

ïnat. La transformació dels usos comercials dels lo-
cals pot generar dificultats per a la població que vol
desenvolupar una vida quotidiana, tant per l’accés a
béns i serveis com per l’increment del seu preu.

Aquesta transformació també afecta el teixit as-
sociatiu dels barris, especialment davant la dificultat
per garantir l’accés a un habitatge digne i a preu as-
sequible als barcelonins i barcelonines. Possible-
ment, qui més pateix els efectes de la turistificació són
les persones grans i la infància, les primeres per la pèr-
dua del sentiment de pertinença al lloc i les segones
per la impossibilitat de gaudir d’autonomia i d’espai
d’esbarjo suficient.

Per fer front a aquestes externalitats negatives ens
cal afermar la protecció del dret a la ciutat de la po-
blació dels barris, reforçar el control de les activitats
comercials i la seguretat, revisar l’eficàcia de les me-
sures adoptades i, sobretot, crear un espai de debat
per repensar el model de turisme a fi de fer-lo com-
patible amb la protecció dels drets humans de pro-
ximitat. Recentment, des de la Sindicatura de Greu-
ges de Barcelona ens hem pronunciat sobre la turis-
tificació de l’entorn del temple de la Sagrada Famí-
lia. No obstant això, considerem que les recomana-
cions que formulem s’han de fer extensibles a la res-
ta de barris afectats per la turistificació.

Cal repensar el model de turisme
per fer-lo compatible amb 

els drets humans de proximitat

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Turistificació
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Troben el cadàver d’una dona 
a Sant Boi amb signes de violència1

2
Castelldefels, plató de ‘El cuerpo en llamas’, 
la sèrie de Netflix del moment

Marc Cardelús, de portar Reyes a l’alcaldia
de Castelldefels a triomfar a Washington

Tres persones ateses per un incendi 
en un hotel de Castelldefels

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

Roca presenta un ERO 
a la fàbrica de Gavà i Viladecans

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@laiacopa: Misa, Carmona i Athenea arri-
ben a l’hotel de concentració de la selecció
espanyola. Sembla que no hi ha alternativa
per a les jugadores [els hi obliga la llei].

@guilem97puig: Vox ha marxat del Con-
grés dels Diputats en sentir parlar gallec.
Ni dos minuts han pogut aguantar no sen-
tir parlar castellà.

#CatalàGallecBasc 

@324cat: Miquel Buch recorrerà la sentèn-
cia que el condemna a quatre anys i mig de
presó per haver contractat com a assessor
un Mosso que feia d’escorta a Puigdemont.

#BuchCondemnat #ObligadesATornar

La clau

És probable que no sigui la
primera vegada que sent
un xiulet fort i estrident

que prové del seu telèfon mòbil.
Quan el consulta, llegeix les
instruccions que ha de seguir de
forma immediata per protegir-
se d’una emergència, catàstro-
fe natural o accident greu. A Ca-
talunya, el Govern va fer proves
amb aquests sistemes d’alerta a
Lleida, l’Alt Pirineu i l’Aran el
passat mes de febrer; i a Tarra-
gona, Terres de l’Ebre, el Pene-
dès, Girona i Catalunya Central
a l’abril.

A principis de setembre, la
Comunitat de Madrid va fer ser-
vir per primer cop aquesta tec-
nologia per informar tots els
ciutadans amb un telèfon in-
tel·ligent sobre els riscos meteo-
rològics derivats de l’arribada
d’una gota freda. I la polèmica no
es va fer esperar. En primer lloc,
alguns ciutadans van considerar
que les tempestes no van ser tan
fortes com es preveien i van ma-
nifestar el seu malestar i rebuig
per un excés d’alarmisme de les
autoritats. En segon lloc, van
argüir que el sistema vulnerava
la normativa de protecció de
dades de la UE. També van cri-

ticar la mesura alguns polítics,
com ara l’alcalde de Madrid,
José Luís Martínez Almeida, i
el president de la Junta d’An-
dalusia, Juan Manuel Moreno,
arribant fins i tot a demanar di-
missions.

És justificable que les ins-
titucions ens informin a través
dels telèfons mòbils que som
en una zona afectada per una
emergència? O va en contra de
la nostra privacitat? Abans de
respondre aquestes qüestions,
el primer que caldria aclarir és
què entenem per emergència,
catàstrofe natural o accident
greu. Potser, en un primer
moment, la gota freda anun-
ciada a tot l’Estat no va ser tan
contundent com es temia, però
val la pena recordar que les
tempestes van deixar víctimes
mortals, desapareguts i van
causar greus danys materials.

Fer servir els sistemes d’a-
lerta com a principal tecnolo-
gia per gestionar i mitigar els

riscos d’una emergència és,
per tant, una responsabilitat ci-
vil i política. I en cap cas vul-
nera la privacitat dels ciuta-
dans, ja que l’alerta s’envia de
manera indiscriminada a tots
els telèfons mòbils que es tro-
ben en una àrea geogràfica
concreta. No es necessiten nú-
meros de telèfon i, en conse-
qüència, els receptors són anò-
nims, de manera que no es vul-
nera la normativa de protecció
de dades de la UE.

Aquests sistemes d’alerta,
amb els quals ens comencem
a familiaritzar, són freqüents a
nombrosos països que patei-
xen més assíduament incle-
mències climàtiques, com ara
els Estats Units, el Canadà o el
Japó. Tenint en compte l’es-
calfament global i els darrers
estius, amb temperatures cada
cop més elevades i fortes tem-
pestes, em temo que ens hi
haurem d’anar acostumant:
més val prevenir que guarir.
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Tecnologia i emergències
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

Huellas Compartidas, fundada
per Paco Camarasa i Aure
Farran, ha impulsat el curt 

Fils trencats, cinema social per
denunciar els maltractaments a
la gent, la soledat no desitjada 
i reivindicar els gossos com 

a eina de teràpia.
pàgina 3Huellas Compartidas

L’actor Luis Zahera ha donat la
recaptació de la seva funció de
l’espectacle Chungo, que va
portar a mitjans de setembre 
a l’Espai Maragall de Gavà, 

a l’Associació Contra el Càncer.
En total, han estat 11.000 euros
que seran per a la investigació.

pàgina 11Luis Zahera

Gavà i Viladecans confien que
l’expedient de regulació (ERO) de
Roca no estronqui els plans per 
a la planta que comparteixen.
L’empresa al·lega que ha patit 
un descens de vendes, malgrat

que va tancar el 2022 
amb xifres positives.

pàgina 16Roca
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NLes millors
perles

Sebastià d’Arbó ha lamentat la mort d’un antic company seu
de la ràdio, Pepe Domingo, recordant el seu “estil de cridar i

cridar”, que li semblava “horrible”, i explicant que li va “prendre
una novietade la tele”, tot destacant que ells ja no hi són i ell, sí.

Detenen un lladre en tornar al domicili on havia entrat a
robar el dia anterior perquè s’hi havia deixat unes

bosses plenes d’aparells electrònics sostrets. Les víctimes
el van reconèixer i van alertar els Mossos d’Esquadra.

Bad Gyal ha guanyat el premi al talent jove de La Vanguardia
i ha recollit el guardó de mans de Felip VI. El contrast entre

el seu estilisme, un vestit curt i semitransparent, i el lookdels
reis d’Espanya ha deixat una imatge que ja és històrica.

Un artista ven a un museu unes obres que, teòricament,
havien de ser uns quadres plens de bitllets enganxats,

però resulta que només eren llençols blancs i l’obra es deia
“Agafa els diners i marxa”. Ara els haurà d’indemnitzar.

LA FOTOTwitter (@CasaReal)

Mirada pròpia

El 1931, el parlament espanyol va donar llum
verda al sufragi femení gràcies a la lluita i les
reivindicacions de Clara Campoamor i de
moltes altres dones que van alçar la veu per

fer que el 19 de novembre del 1933 la meitat de la po-
blació que no tenia dret a vot fins aleshores pogués acu-
dir a les urnes, per primer cop, al país. Aquest pròxim
mes de novembre farà noranta anys d’aquella fita his-
tòrica que va significar el reconeixement del dret de
ciutadania que sempre havíem tingut negat les dones,
considerades fins llavors ciutadanes de segona –i ni
tan sols això. En aquell avenç de drets, molts homes
van demostrar que estaven compromesos amb l’equitat
i la justícia social, fet que, sens dubte, va ser decisiu per
materialitzar aquest importantíssim avenç. Des de lla-
vors, gràcies a la lluita feminista i a la voluntat políti-
ca de molts partits, sobretot d’homes i dones pro-
gressistes, s’ha aconseguit més reconeixement de
drets i llibertats per a totes nosaltres. Alhora, tots els
passos fets a favor de la igualtat real i efectiva entre els
homes i les dones –i els importants pactes polítics for-
jats des del món local, autonòmic i estatal– han inci-
dit en un benestar i una qualitat de vida més grans de
tota la ciutadania –i dic tota. Sens dubte, l’agenda trans-
formadora en polítiques d’igualtat que hem impulsat
i que impulsem des del municipalisme ens està per-
metent poder avançar cap a una societat globalment
millor, amb menys desigualtats i amb més oportuni-
tats perquè tothom pugui desenvolupar projectes de
vida amb plenes garanties. Perquè quan avancem en
igualtat, totes les persones hi guanyem.

Però trencar els dogmes i privilegis del patriarcat
va ser difícil llavors i ho és ara. Malgrat les dificultats,
cal continuar lluitant i comprometent-nos totes i tots
pel bé comú. Ho veiem durant aquestes nou dècades
de lluita constant de moltes dones i homes que ens van
precedir. Malgrat les resistències, són moltes les fites
aconseguides i molts els reptes que cal assolir. El que
està clar és que, gràcies a moviments com el sufragis-
ta, les dones van poder començar a ser subjectes po-
lítics, cosa que ha suposat un enfortiment de la de-
mocràcia i que puguem viure en una societat millor per
a tothom. Ara més que mai no podem fer cap pas en-
rere ni en drets ni en llibertats. Cal mantenir els pac-
tes polítics globals, com l’estatal contra la violència de
gènere, encara més en el moment en què ens trobem,
perquè la violència contra les dones –en totes les se-
ves dimensions– continua sent avui dia una de les grans

amenaces per al progrés i les llibertats de tota la civi-
lització. Aquest ha de continuar tractant-se com un tema
clau en l’agenda política, de primer ordre i prioritat dels
governs estatals, autonòmics i locals, perquè lluny de
disminuir, veiem amb xifres i casos un terrible agreu-
jament, sobretot pel que fa a les agressions sexuals en-
tre la població més jove.

Des de Santa Coloma de Gramenet, i a partir del pro-
jecte de La Ciba, estem treballant diferents línies d’ac-
tuació que han demostrat ser molt eficaces a l’hora d’a-
bordar les violències, tant pel que fa al tractament in-
tegral i reparador de les víctimes a través del Centre d’In-
formació i Atenció Integral a les Dones (CIRD) com des
del projecte comunitari Xarxa Violeta, en el qual s’han
implicat les entitats, associacions, comerços i empre-
ses de serveis de Santa Coloma de Gramenet, a més de
les comunitats veïnals, en la prevenció conjunta de les
violències sexuals i LGTB-fòbiques, per combatre-les
des de la necessària perspectiva comunitària. També la
coeducació és un eix fonamental de prevenció de les vio-

lències, pel que fa a la formació i tallers a les escoles i
instituts, perquè els i les joves, des de petits, puguin re-
conèixer el que són les relacions tòxiques i per promoure
relacions afectives des de la llibertat i el respecte.

Des de La Ciba hem obert una nova línia d’inter-
venció que té a veure amb la promoció de les noves mas-
culinitats, a partir de la qual estem desenvolupant pro-
jectes adreçats als homes i als adolescents colomencs,
sempre des d’una mirada corresponsable i igualitària.
Per una banda, oferim propostes vinculades a la co-
educació i la criança, amb grups de preparació per a la
paternitat i cercles de pares que es fan conjuntament
amb ASSIR Santa Coloma (Atenció a la Salut Sexual i
Reproductiva, de l’ICS) i l’entitat Gramamás, respec-
tivament. Els grups de preparació per a la paternitat s’a-
drecen a futurs pares que volen compartir l’experièn-
cia de la gestació i el postpart de les seves criatures. Un
espai de seguretat i confiança on rebre suport i acom-
panyament en el procés de paternitat i criança des de
la presència i la corresponsabilitat, a més d’explorar amb

altres homes els reptes i les oportunitats de les pater-
nitats avui dia. Per donar continuïtat a aquesta acció,
s’ha creat també un cercle de pares amb homes que es-
tan criant fills i filles de 0 a 6 anys. La seva primera ses-
sió es va fer el juny i va ser una experiència molt pro-
fitosa que repetirem cada mes. L’objectiu és oferir un
espai propi on compartir i construir altres formes de
ser pares, més corresponsables, més presents i actius,
així com un lloc on poder intercanviar malestars i ne-
cessitats compartides.

Entenem que cal construir aquestes noves pater-
nitats per trencar amb les masculinitats tòxiques, i per
aconseguir-ho és important oferir aquests nous espais
de criança compartida com a línia estratègica. Alhora,
creiem fermament en el valor d’aquests espais per pre-
venir les violències masclistes, perquè tenir homes que
cuiden sabem que és un factor de protecció des de la
cura, l’empatia, l’escolta i les emocions envers la res-
ta de persones.

Per altra banda, i amb aquesta filosofia sobre la pro-
moció i atenció a noves masculinitats, portem a terme
sessions de treball individual i grupal per a joves a par-
tir dels dotze anys des del CIRD Jove. Es tracta d’un es-
pai d’informació i acompanyament a nois joves per a
la revisió crítica de les masculinitats i la prevenció de
tota mena de violències. Des del 2020 es fa una feina
individual crucial amb joves derivats de les escoles, ins-
tituts o espais comunitaris. Parlem de joves que han po-
gut exercir actituds masclistes o que han fet assetjament
escolar, entre altres tipus de violències, i que volen fer
una revisió crítica de la seva masculinitat, que tenen
dubtes sobre la seva sexualitat o que han estat víctimes
de violències. Enguany, per primer cop, s’ha treballat
amb un grup de vuit joves, durant 10 sessions, des de
l’autocrítica, com es construeix la masculinitat i els cos-
tos que té per a ells, les greus implicacions pel que fa
a les desigualtats, la vulnerabilitat associada, la se-
xualitat, la cura o la violència en tots els seus vessants.

Creiem que aquesta línia sobre les noves masculi-
nitats és un pas important a fer des de tots els governs
i administracions públiques per continuar avançant en
la igualtat real i efectiva entre els homes i les dones. I
des de les ciutats i pobles hem de poder dotar la ciu-
tadania d’aquestes eines i espais relacionals per con-
tribuir a canviar aquest paradigma patriarcal que cal
superar d’una vegada per totes. Pel benestar de totes
i tots, per una societat i un món més just i igualitari, per
un món lliure de violències… Fem-ho possible!

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Promovent les noves masculinitats

Tenir homes que cuiden sabem
que és un factor de protecció
envers la resta de persones



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
7 | 

Setembre 2023 líniamar.cat

 



OpinióSetembre 2023

| 8

líniamar.cat

@ARAToniPadilla: El tren de Vilanova
acaba a Sitges. Aficionats britànics i de Nova
Zelanda camí de la Copa Amèrica intentant
entendre Renfe parlant amb el personal.

@jmangues: [Davant la bona audiència de
SX3] Es demostra cada cop més que l’aban-
donament dels dibuixos en català va ser un
error que no s’hauria d’haver comès mai.

@SindicatLloguer: Cooperativisme i sin-
dicalisme ens aliem en defensa del dret a
l'habitatge. Presentem un acord històric i
sense precedents amb @sostrecivic.

Flaixos

Tribuna

Des de principis de juliol i fins a final d’any, l’estat
espanyol ostenta la presidència del Consell de la
UE, una presidència que s’estableix de manera
rotatòria entre els diferents estats membres. Per

a l’estat espanyol, les prioritats durant aquest segon semestre
del 2023 seran la reindustrialització de la UE, avançar en la
transició ecològica, promoure la justícia social i econòmica
i reforçar la unitat europea. És en aquest últim eix en el qual
s’emmarcaran les negociacions sobre el nou Pacte europeu
de Migració i Asil, que pretén tant harmonitzar els proce-
diments en matèria de migració i asil per assegurar la igu-
altat de tracte de tots els sol·licitants, independentment del
país europeu al qual arribin, com establir mecanismes que
permetin compartir les responsabilitats que tenen els estats
en l’acollida de les persones refugiades. Segons l’agenda de
la presidència espanyola, es preveu que les negociacions del
pacte es duguin a terme durant els pròxims mesos i que, a
principis del pròxim any, pugui ser signat pels diferents es-
tats membres. No obstant això, el punt de partida per a les
negociacions, és a dir, la proposta que van fer els ministres
de l’Interior dels diferents estats i que ara passarà al Parla-
ment Europeu, és força preocupant.

Ja fa anys que les organitzacions en defensa dels
Drets Humans reclamem que s’harmonitzi la política mi-
gratòria a nivell europeu, principalment perquè el tracte
dispensat als sol·licitants d’asil sigui el mateix als diferents
estats membres de la UE i perquè l’acolliment d’aquests
sol·licitants, així com l’estudi de les seves demandes, no re-
caigui únicament en els països amb fronteres exteriors.
Avançar en la consolidació d’un sistema europeu comú d’a-
sil és, en principi, una bona notícia. No obstant això, aquest
nou pacte que en els pròxims mesos s’haurà de negociar
al Parlament Europeu no té res a veure amb les reclama-
cions que des de fa anys fan aquestes organitzacions ni amb
les necessitats de protecció que tenen les persones que es
veuen obligades a desplaçar-se.

El pacte aprofundeix en l’òptica securitària en la gestió
de l’arribada de nacionals de tercers països, amb propostes
com la ràpida anàlisi de sol·licituds d’asil en frontera, que posa
en perill el principi de no devolució i que discrimina els sol·li-
citants segons el seu origen nacional; la detenció adminis-
trativa de sol·licitants d’asil, inclosa la de menors d’edat ma-
jors de 12 anys; l’aposta per reforçar les deportacions forçoses,
donant cada vegada més protagonisme a Frontex, l’agència
de control de fronteres denunciada en nombroses ocasions
per vulnerar els drets de les persones migrants; o la mer-
cantilització de l’acollida de les persones refugiades, permetent
que els estats paguin per no acollir. Mirades en conjunt, aques-
tes propostes signifiquen una greu reculada en el dret d’a-
sil i en la protecció de les persones refugiades. El pacte por-
ta fins a l’últim extrem el dret dels estats a decidir sobre l’en-
trada i la permanència en el territori sota el qual exerceixen
la seva sobirania d’aquells que no són ciutadans, encara que
per això es vulnerin sistemàticament els seus drets humans

i, més concretament, el dret de tota persona a sol·licitar pro-
tecció internacional en cas de persecució, així com el dret a
la mobilitat humana.

Aquestes pràctiques de no admissió, tancament i de-
portació aprofundeixen en la deshumanització i crimina-
lització de les persones migrants i refugiades, transmeten a
la ciutadania la imatge que la migració és un perill del qual
hem de protegir-nos i que els drets de les persones migrants
i refugiades poden ser permanentment vulnerats sense que
hi hagi conseqüències. I això és especialment perillós en un
context en el qual els discursos i les polítiques de l’extrema
dreta avancen per tot el continent. Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració de drets que pateixen les persones
migrants i refugiades per part dels estats que tenen l’obli-
gació de protegir-les i l’augment dels discursos racistes an-
tiimmigració, ja que aquests últims es veuen legitimats per
les primeres. La millor manera de demostrar que s’està ra-
dicalment en contra dels discursos i les polítiques de l’extrema
dreta és impulsar normatives que posin al centre els drets
humans i la protecció de les persones que es veuen obliga-
des a fugir. Cedir a les exigències d’aquells partits o estats
membres que enarboren propostes racistes i xenòfobes, com
l’intent d’alguns països de no acollir persones refugiades, im-
plica legitimar-les i normalitzar-les. Si no aconseguim do-
nar la volta a aquest pacte que es negociarà en els pròxims
mesos i establir mecanismes reals de protecció que compleixin
amb els estàndards que exigeix el dret internacional, les con-
seqüències seran desastroses tant per a les persones refu-
giades com per al conjunt de la ciutadania.

Les polítiques migratòries europees de les últimes dè-
cades, obstinades a convertir el continent europeu en una
fortalesa, han fracassat estrepitosament. El seu objectiu prin-
cipal, impedir l’arribada de sol·licitants d’asil, no s’ha com-
plert. I quan s’ha produït un descens en les arribades de per-
sones que buscaven protecció ha estat a costa de la desaparició
de milers d’elles en les rutes terrestres i marítimes cap a Eu-
ropa. Les persones amb necessitats de protecció no han ces-
sat d’intentar buscar refugi, simplement ho han continuat
fent transitant itineraris cada vegada més perillosos i posant
la seva vida en risc.

Els moviments migratoris obeeixen a múltiples i com-
plexos factors i són conseqüència, entre altres coses, de la
globalització, del sistema de producció capitalista, de les po-
lítiques neoliberals de les últimes dècades i de les polítiques
extractives que històricament han desenvolupat els països
del nord respecte dels del sud. Els moviments migratoris
no cessaran i els governs dels estats europeus mai tindran
la capacitat d’impedir l’arribada de persones que estan sent
perseguides. És decisió nostra, per tant, apostar per una ges-
tió de les migracions i l’asil que respecti els drets humans
o per una que continuï produint vulneracions de drets, pa-
timents i morts. Potser, després d’anys de polítiques fra-
cassades, és hora de posar en marxa un pacte que realment
protegeixi les persones refugiades.

Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració
de drets que pateixen les
persones migrants i

l’augment dels discursos
racistes antiimmigració.
La millor manera de
demostrar que s’està
radicalment en contra 
de l’extrema dreta és

impulsar normatives que
posin al centre els drets
humans i la protecció de
les persones que fugen

“
“

per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

Protegim les persones refugiades
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Un veí triomfa als Oscars de la
comunicació política als EUA

RECONEIXEMENT4El castell-
defelenc Marc Cardelús va ser re-
conegut el mes passat amb el
premi de Millor tecnologia de l’a-
ny als premis Napolitan als Es-
tats Units, que atorga la The
Washington Academy i que són
considerats com els Oscar de la
comunicació política.

Cardelús va fundar una em-
presa a Castelldefels fa un any,
KRDLUS Màrqueting Polític,
que ha estat la primera a crear ví-
deos 3D aplicats a la política. I
qui va poder comprovar de pri-
mera mà l’èxit d’aquesta nova

tecnologia va ser l’alcalde Ma-
nuel Reyes (PP), que va arrasar
a les municipals del maig. 

Tanmateix, l’empresa d’a-
quest castelldefelenc ja ha par-
ticipat en més de 60 campany-
es juntament amb els princi-
pals partits espanyols, produint
espots, webs i assessorament
estratègic. “Hem estat treba-
llant per a transformar dades i
programes en vídeos i imatges”,
explica Cardelús, que considera
que la “diferenciació i la creati-
vitat” seran sempre “dos valors
inherents” a la seva empresa.

L’Ajuntament crea franges
antiincendis a Montemar

PREVENCIÓ4L’Ajuntament ha
començat aquest mes de setem-
bre a crear franges de protecció
contra els incendis forestals al
barri de Montemar. Des del con-
sistori argumenten que es trac-
ta de feines necessàries a l’hora
d’evitar que un possible foc s’es-
tengui ràpidament i pugui posar
en perill tota la massa vegetal i
vides humanes. 

D’aquesta manera, es retira
vegetació i arbres d’una deter-
minada zona per impedir que les
flames puguin avançar. L’ob-
jectiu és minimitzar els riscos i

les conseqüències dels incendis
als boscos. L’Ajuntament, a més,
es compromet a no donar suport
a cap promoció urbanística que
es pretengui fer a les franges de
protecció. 

Per altra banda, l’Ajunta-
ment també ha posat en marxa
la Comissió de Seguiment de
Treballs Forestals, en col·labo-
ració amb les associacions de
veïns, amb les quals es reuneix
periòdicament per informar-
les sobre el terreny dels treballs
de manteniment dels boscos
del municipi. 

La C-245 prova el 
primer bus ràpid del país

TRANSPORTS4La línia de bus
de recent creació M5, que va de
Cornellà a Castelldefels i tra-
vessa la C-245, ha portat a ter-
me les últimes setmanes les
proves del Bus Rapid Transit
(BRT), sigles que responen a un
transport ràpid de bus que dis-
posa de carril exclusiu i priori-
tat als semàfors i a dues roton-
des del recorregut, tal com va
destacar La Vanguardia en un
reportatge recent. 

Les línies BRT són una solu-
ció a la mobilitat en bus per les
grans ciutats, ja que millora els
temps de trajecte. Aquest siste-
ma es va posar en pràctica per
primer cop al Brasil el 1974, i
més tard va ser replicat per altres
ciutats de Llatinoamèrica. 

Amb tot, el sistema té certs
paral·lelismes amb el tramvia i
compta amb busos articulats de
gran capacitat que s’han comprat
específicament per a la nova línia.

Cardelús va rebre el premi a Washington. Foto: KRDLUS

Foto: AMB

Cine |‘El cuerpo en llamas’, rodat en part a la ciutat
La sèrie del moment a Netflix, El cuerpo en llamas, va ser rodada a diferents llocs de Castelldefels.

La producció narra el sonat cas de la Guàrdia Urbana de Barcelona i és protagonitzada per 
Úrsula Corberó i Quim Gutiérrez, que interpreten els acusats, Rosa Peral i Albert López.  

ECONOMIA4La primera pica-
baralla entre el govern de PP i
Som Castelldefels i els partits de
l’oposició que havien estat go-
vernant la ciutat el passat man-
dat, PSC i ERC, té a veure amb
la situació econòmica de l’Ajun-
tament. Si bé l’alcalde Manuel
Reyes ha dit que estan estu-
diant mesures per equilibrar les
arques municipals heretades,
des de l’oposició no han trigat a
respondre el popular i titllar els
seus missatges de “fake news”. 

Sense anar més lluny, Reyes
va portar al Ple una rebaixa de
sou dels regidors del 4% i del 8%
pel que fa a les aportacions als
grups municipals. Ara, l’alcalde
ha anunciat mesures per pal·liar
el que titlla de situació “dolenta”
de les arques municipals. De
fet, en una conversa del juny el
mateix Reyes va comentar a Lí-
nia Marque hauria de posposar
la seva promesa de baixada d’im-
postos. Reyes també diu que

evitarà “despeses supèrflues”
sense que els serveis municipals
se’n ressentin. 

I és que, segons el batlle, el
seu equip de govern s’ha trobat
amb més despeses que ingressos.
En concret, el pressupost real se-
ria de 77 milions, davant dels 89
previstos de despeses. 

Des del PSC i ERC, a través
de comunicats, recorden que la
pèrdua de l’impost de plusvàlua
per la sentència del Constitu-
cional ha comportat una reduc-

ció de la recaptació d’impostos
municipals. A més, incideixen en
la pujada generalitzada dels pre-
us que ha comportat la invasió
d’Ucraïna. Amb aquest context,
indiquen les dues formacions,
l’anterior govern va fer “un gran
esforç” per no apujar les taxes i
continuar prestant els serveis.
Amb tot, republicans i socialis-
tes consideren que, amb les se-
ves declaracions, Reyes vol tapar
la seva “incapacitat” per complir
les promeses electorals.

La situació econòmica de l’Ajuntament centra el debat polític. Foto: Arxiu

El pressupost centra la primera
topada entre Reyes i l’oposició
» L’alcalde sosté que ha heretat un forat a les arques de l’Ajuntament
» PSC i ERC, socis de l’anterior govern, critiquen que són “fake news”
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Luis Zahera recapta 11.000
euros contra el càncer a Gavà

SOLIDARITAT4L’actor Luis Za-
hera, que va ser pregoner de la
Festa Major d’enguany, ha donat
11.190 euros a l’Associació Con-
tra el Càncer de Gavà. Aquesta és
la taquilla que l’actor va fer el dia
17 de setembre a l’Espai Mara-
gall, on va portar el seu espec-
tacle Chungo. 

La iniciativa va sorgir de la
cosina de l’actor, Marta Zaera,
voluntària de l’entitat a Gavà,
que va proposar la idea a l’enti-
tat. El seu cosí va acceptar i d’a-
questa manera es va muntar
una gala solidària que va omplir

de gom a gom el pati de buta-
ques del teatret gavanenc. L’ac-
tor va ser l’encarregat de fer en-
trega del xec a l’associació.

L’alcaldessa, Gemma Badia,
va agrair la “humanitat” de Za-
hera, a més de la seva “sensibi-
litat i ironia”. 

Per la seva banda, la coor-
dinadora comarcal Garraf-Alt
Penedès i Baix Llobregat de
l’Associació Contra el Càncer,
Olga Pedra, va agrair la “pre-
disposició” de Zahera a col·la-
borar en la funció benèfica i als
assistents d’aquesta. 

La fotògrafa afganesa 
Fatimah Hossaini visitarà Gavà
CONFERÈNCIA4En el marc de
la gira de tardor del cicle de
Ciutats Defensores dels Drets
Humans, Gavà rebrà la visita de
la fotògrafa i activista afganesa
Fatimah Hossaini. Serà el dia 6
d’octubre, a falta que l’organit-
zació confirmi el lloc i l’hora.

Hossaini és una artista afga-
nesa refugiada a París des de fa
dos anys, quan els talibans van
tornar al poder a l’Afganistan i
van retallar els drets de les do-
nes. Hossaini, filla de refugiats
que van fugir del país arran de la
invasió soviètica dels anys 80 del

segle passat, va néixer a Teheran,
però el 2013 va tornar al país dels
seus avantpassats. La tornada
dels talibans al poder a l’Afga-
nistan va obligar Hossaini a
marxar de la seva terra.

FUGIR DE L’ESTEREOTIP 
Els seus projectes fotogràfics se
centren en les dones afganeses
que porten vestits tradicionals
del seu país i intenten allunyar
de l’imaginari la imatge del
burca com a única representa-
ció de la dona afganesa, impo-
sada pels talibans.

Entrega del xec solidari de l’actor a l’associació. Foto: ACC

Natura | Recuperació ambiental de dos solars abans ocupats
L’entitat ecologista Depana ha començat la restauració natural de dos solars del municipi que havien
estat ocupats entre el 2012 i el 2016. Fruit d’aquella ocupació, es van malmetre els hàbitats naturals.

Ara, els ecologistes, amb un ajut d’11.000 euros de CaixaBank, estan restaurant aquells terrenys.

Fa sis anys hi havia entre 15 i 20
dones exercint la prostitució a la
C-31. Actualment, l’Ajuntament
no té constància que n’hi hagi
cap. I és que el 2017 el consisto-
ri, sent l’actual alcaldessa, Gem-
ma Badia, regidora d’Espai Pú-
blic, Seguretat i Convivència, va
posar en marxa un pla de xoc per
erradicar la prostitució en aquest
vial. La campanya contempla
diverses accions, des de cartells
de sensibilització -amb lemes
com ‘Tu gaudeixes? Ella no’-, ac-
cions d’intervenció i suport so-
cial i l’enviament de les san-
cions a casa dels clients, la me-
sura estrella del pla. “Quan no hi
ha demanda no hi ha oferta i
nosaltres vam acabar amb la
demanda amb aquesta acció tan
senzilla”, celebra Badia, en de-
claracions recollides per l’ACN.

Si bé és cert que aquesta de-
cisió, que posa en evidència
aquest 4 o 6% d’homes a Espa-
nya que asseguren haver consu-
mit prostitució l’últim any, ha
aconseguit erradicar l’activitat a
la C-31, la realitat és que el fe-
nomen és encara molt lluny de
poder-se considerar erradicat.
Tant a Gavà com a la resta del
país. “Ordenances com aquesta
només fan que desplaçar el fe-
nomen a uns altres llocs”, aler-
ten a aquesta publicació fonts del
sindicat Otras, que treballa per
les necessitats de les dones que
s’hi dediquen. 

D’una manera similar opina
l’investigador de l’IN3 de la Uni-

versitat Oberta de Catalunya
(UOC), Rubén Rodríguez, que
recorda com les polítiques pú-
bliques han anat expulsant la
prostitució de les ciutats cap als
afores, a polígons i carreteres, els
últims anys. “Ara, aparentment,
desapareix”, concedeix, tot i que,
en la línia del que diuen des de
Otras, es continua exercint en
uns altres llocs, com ara pisos. 

PROCÉS DE DIGITALITZACIÓ
De fet, la pandèmia va ajudar a
estroncar el fenomen a la C-31,
tal com destaca Badia, així com
a tot arreu. La qüestió és que la
covid també va ajudar a accele-
rar el procés de transició de l’o-
ferta i la demanda de prostitució
a l’àmbit digital, a través de pla-
taformes a la xarxa que ocupen
bona part del negoci, que mal-
grat mesures com les de Gavà no
ha desaparegut. 

Sense anar més lluny, tal
com destaquen des de Otras, la
prostitució de carrer a Espa-
nya és molt minoritària, i re-

presenta menys d’un 10% del to-
tal. “Solen ser prostitutes més
precaritzades, com les dones
trans”, expliquen des del sindi-
cat. Per tant, des d’aquesta or-
ganització titllen plans com
aquest de Gavà de “populista”,
ja que no acaba amb la prosti-
tució i “empeny les dones a ex-
ercir per a terceres persones”. 

Rodríguez apunta també que
la prostitució al carrer és cada
cop “més marginal” i que és ex-
ercida per l’escalafó més baix,
per les dones més vulnerables,
com les trans o les migrants. En
aquesta línia, Otras creu que el
pla de xoc de Gavà frega l’apo-
rofòbia, la por al pobre, mentre
que Rodríguez argumenta que
els ajuntaments intenten “invi-
sibilitzar” el problema perquè no
molesti a la societat. “És tot un
rentat de cara”, reblen des de
Otras. Per tot plegat, Rodríguez,
malgrat la reducció de la prosti-
tució visible a la C-31, rebaixa
l’eufòria. “No s’ha de pensar que
està tot fet”, conclou.

Un cartell de la campanya contra la prostitució. Foto: Àlex Recolons/ACN

Francisco J. Rodríguez
GAVÀ

“És un rentat de cara”: crítiques
al pla local contra la prostitució
» Badia celebra l’èxit de la campanya per erradicar l’activitat de la C-31
» Els experts avisen que plans com aquest “desplacen el fenomen”



Setembre 2023

| 12

líniamar.cat El reportatge del mes

De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al
territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?

Hi ha ocasions en què el canvi és
inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.

En aquest sentit, des del Línia
hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.

En Miquel, que és informàtic, diu
que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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La Zona de Baixes Emissions
local s’activarà l’any vinent 

MOBILITAT4Viladecans, com a
ciutat de més de 50.000 habi-
tants, està obligada per llei a im-
plementar una zona de baixes
emissions que limiti l’entrada al
seu terme municipal dels vehi-
cles més contaminants. I, apro-
fitant la celebració de la Setma-
na de la Mobilitat Sostenible, l’A-
juntament ha anunciat que im-
plementarà aquesta mesura am-
bientalista a partir de mitjans del
2024. A partir de la seva posada
en funcionament, els vehicles
que no comptin amb l’etiqueta
ambiental patiran restriccions

d’accés a la ciutat. Per controlar-
ho, el consistori instal·larà cà-
meres amb lectura de matrícu-
la a diferents punts de la ciutat,
així com la posada en circulació
de dos vehicles elèctrics equipats
també amb càmeres que recor-
reran el municipi. 

Per altra banda, el consisto-
ri també ha informat de la prò-
xima creació de zones verdes
d’estacionament regulat, que
prioritzen els vehicles dels veïns,
així com l’ampliació de zones ta-
ronja –per a estacionaments de
llarga durada– i blava. 

Ca n’Amat proposa un viatge
interactiu al passat del Delta
HISTÒRIA4La gran proposta
cultural que s’estrenava aques-
ta Festa Major, el nou espai mu-
seístic de Ca n’Amat, ha tingut
una bona rebuda entre els vila-
decanencs. Segons dades de l’A-
juntament, 600 persones van
passar durant les festes per l’an-
tiga masia, ara museïtzada per
explicar la història de Viladecans
i mostrar com era la vida el se-
gle XIX al delta del Llobregat.

Des del consistori reivindi-
quen que Ca n’Amat és l’únic
museu que aborda específica-
ment aquesta darrera etapa, el

que converteix aquesta propos-
ta en “única” al Baix Llobregat.
“És un avantatge tenir aquesta
masia tan ben conservada, és un
equipament amb moltes possi-
bilitats per a la ciutat”, afirma
l’alcalde, Carles Ruiz.

Els visitants poden descobrir
com es vivia fa dos segles a Vi-
ladecans, a través d’unes habi-
tacions conservades tal com eren
en el passat. Ho fan a través
d’uns personatges que expli-
quen la història amb el seu punt
de vista, a través de dispositius
mòbils que fan d’autoguia.

Troballa insòlita a la platja: 
un centenar d’ous de tortuga
NATURA4A mitjans d’agost, un
banyista va localitzar tres tortu-
gues babaues (Caretta caretta)
acabades de néixer que es diri-
gien cap a l’aigua. Després de do-
nar l’avís, els experts van trobar
un niu amb 103 ous, 45 dels
quals encara sense obrir. Les ho-
res posteriors fins a 32 cries
van sortir de l’ou buscant el
mar, mentre que la resta es van
portar a incubadores del Centre
de Recuperació d’Animals Ma-

rins (CRAM), on en van tenir
cura fins que quatre dies més
tard es van alliberar a la matei-
xa platja de Viladecans. 

Es tracta d’un fet insòlit,
atès que mai no s’havia confir-
mat la reproducció a Vilade-
cans d’aquesta espècia. De fet,
només en tres ocasions en la
darrera dècada s’havia tingut
confirmació de la reproducció de
la tortuga babaua a les platges
del Baix Llobregat.

Els viladecanencs s’hauran d’acostumar a cartells d’aquesta classe. Foto: ACN

Foto: CRAM

Innovació |Viladecans, al fòrum que debat sobre les ciutats del futur
L’alcalde de Viladecans, Carles Ruiz, va assistir els dies 20 i 21 de setembre al Fòrum Greencities i

Smart Moving, que va tenir lloc a Màlaga. En aquesta cita van participar ciutats, empreses i experts
que van reflexionar sobre les solucions sostenibles per a les ciutats del futur.  

Els ajuntaments de Viladecans i
Gavà esperen que Roca i els
seus treballadors arribin a un
acord que satisfaci les dues parts,
arran de la presentació d’un Ex-
pedient de Regulació de l’Ocu-
pació (ERO) per part de l’em-
presa que afectarà 168 empleats
de la planta que comparteixen
les dues ciutats, al voltant del
20% de la plantilla. Un expedient
que, de moment, els sindicats
han rebutjat. 

En declaracions a Línia Mar,
fonts dels dos consistoris mos-
tren també el convenciment que
el grup Roca “continuarà amb els
seus plans de futur per consoli-
dar la planta de Gavà-Vilade-
cans” com un “centre de refe-
rència a nivell global”. I és que els
tres actors fa temps que van

treballant per fer realitat l’Espai
Roca, un projecte que no només
pretén impulsar la fàbrica, sinó
que també tindrà beneficis so-
cials, urbanístics i de mobilitat
per als dos municipis. 

D’aquí que els dos consisto-
ris hagin mostrat una certa pre-
ocupació per l’anunci de Roca de
fer fora el 20% dels treballa-
dors de Gavà i Viladecans. Des de
la companyia, però, asseguren

que l’ERO afectarà seccions “me-
nors” de la fàbrica i mostren la
seva disposició a negociar me-
sures “no traumàtiques” per als
afectats. En aquest sentit, Roca
argumenta que es veu obligada
a presentar l’ERO pel descens de
les vendes dels últims anys. Ara
bé, segons unes dades presenta-
des el juny, Roca va augmentar
les vendes un 2% l’últim any i va
assolir beneficis de 42 milions. 

Edifici històric de Roca al Baix Llobregat. Foto: Arxiu

Viladecans i Gavà, molt
pendents de l’ERO a Roca

» Els consistoris desitgen un pacte que satisfaci empleats i empresa
» L’expedient arriba en ple procés per impulsar l’ambiciós Espai Roca

Francisco J. Rodríguez
VILADECANS/GAVÀ
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Oikia, en contra d’ampliar 
la pista curta de l’aeroport

INFRAESTRUCTURES4Allargar
la pista curta de l’aeroport del
Prat per ampliar la infraestruc-
tura és un “contrasentit”. Així ho
defensa l’entitat mediambiental
Oikia, que el dia 21 de setembre
va presentar un informe sobre el
model aeroportuari de Catalu-
nya, que inclou una proposta de
millora de l’aeroport del Prat.

Segons el grup, cal “obrir el
focus” i no centrar-se “única-
ment” en la prolongació de la
pista del costat mar, ja que
aquest “no és el veritable pro-
blema de fons”. “El fet més pre-

ocupant és la inexistència d’un
model aeroportuari català efi-
cient”, defensa el document. Al
Prat, Oikia veu “necessària i ur-
gent” la construcció d’una nova
terminal satèl·lit perquè les ac-
tuals estan al 96% de la seva ca-
pacitat màxima.

Aquest informe es presenta
poc després que la consellera de
Territori, Ester Capella, s’hagi
obert a reclamar que la gestió de
l’aeroport del Prat per a la Ge-
neralitat s’inclogui en les nego-
ciacions per a la investidura del
Pedro Sánchez com a president.

Prop de 300 persones
netegen la platja del Prat

MEDI AMBIENT4El CRAM,
amb la col·laboració d’Estrella
Damm, van organitzar el passat
16 de setembre una batuda mul-
titudinària per netejar la platja
del Prat. Coincidia la jornada
amb el Dia Internacional de
les platges, motiu pel qual les
dues entitats van voler posar de
manifest la importància de
mantenir net el litoral. 

Sota el lema ‘La festa de la
platja’, prop de 300 persones,
entre grans i petits, es van con-
gregar al sorral per netejar les
restes d’una temporada estival

que ja arriba a la seva fi. La re-
collida va arrencar a les cinc de
la tarda amb l’alliberament d’u-
na tortuga babaua (Caretta ca-
retta), que havia patit lesions i ha
estat tractada al CRAM. 

Més tard, els voluntaris van
ser dividits en quatre grups que
es van encarregar de garbellar les
platges de Can Camins i de la
Roberta. Burilles i taps van ser
els residus que més es van tro-
bar els participants a la sorra.

La jornada de conscienciació
va finalitzar amb el concert ex-
clusiu de Renaldo & Clara.

Rebategen l’Institut El Prat
amb el nom de Rosa Ribas

HOMENATGE4Rosa Ribas Pa-
rellada va viure durant la segona
meitat del segle XIX i va ser la pri-
mera mestra d’escola pública
nascuda al Prat. Ara, en record a
la seva fita, l’Institut El Prat, ubi-
cat al Fondo d’en Peixo, ha estat
rebatejat amb el seu nom, infor-
men des de l’Ajuntament.

Aquest centre va entrar en
funcionament l’any 2019 i ara,
quatre anys més tard, recorda-
rà una de les dones més inte-

ressants de la història local.
Rosa Ribas va néixer a Cal Quin-
tana, una masia enderrocada
els anys 60 per fer lloc a les no-
ves promocions de l’aleshores
nou barri de Sant Cosme. Es va
casar amb Joan Farrés i va tenir
tres fills. Va ser precisament
durant el tercer part quan va mo-
rir, a l’edat de 40 anys, de febres
peuperals, un mal comú a l’època
causat per la manca de mesures
d’higiene per assistir el part.

Un avió a les pistes de l’aeroport. Foto: Àlex Recolons/ACN

Foto: Arxiu

Condol |Mor l’activista veïna José Pérez, ‘Joselito’
L’activista veïnal vinculat al barri de Sant Cosme José Pérez Aguilera,

‘Joselito’, ha mort als 63 anys. ‘Joselito’ va ser el fundador del CF Sant Cosme,
vocal de l’associació de veïns i membre fundador d’Amics de Sant Cosme.

SEGURETAT4El sindicat SPL-
CME ha presentat una instància
a l’Ajuntament exigint l’ober-
tura d’un expedient a qui va ser
cap de la Policia Local, Ramon
Dosaigues, actualment investigat
per un presumpte delicte de trà-
fic d’influències relacionat amb
unes oposicions a l’Hospitalet,
on ha estat els dos últims anys en
comissió de servei. La seva pla-
ça de funcionari és a la Policia
Local del Prat, on va tornar l’1 de
maig. Tanmateix, l’agent, tal
com confirmen fonts munici-
pals, encara no s’ha reincorporat.
Així mateix, l’actual cap de la Po-
licia Local pratenca és Rafa Pino.

Més enllà d’això, des del sin-
dicat sol·liciten que l’Ajuntament
obri un expedient a Dosaigues,
igual que els comandaments fan
quan és un guàrdia ras qui ha co-
mès alguna infracció o presumpta
falta. Per tot plegat, des de l’SPL-
CME parlen de “doble vara” de
mesurar i reclamen que el con-

sistori doni resposta a una peti-
ció que van registrar l’1 d’agost. 

En aquest sentit, fonts mu-
nicipals han explicat a aquesta
publicació que, segons la nor-
mativa, encara estan en termini
per donar resposta a la instància
del sindicat. Així i tot, eviten en-
trar a valorar el procés judicial al
qual s’enfronta l’agent, i reiteren
que els presumptes delictes que
hauria comès formen part de la
investigació d’uns fets que van te-

nir lloc a l’Hospitalet, quan va di-
rigir aquella Guàrdia Urbana. 

El jutjat l’investiga conjunta-
ment amb l’exregidor de Segu-
retat hospitalenc, José Castro, per
presumptes irregularitats en el
procés de selecció de la plaça de
superintendent del cos policial de
l’Hospitalet. De fet, el juny la Uni-
tat de Delinqüència Econòmica i
Fiscal (UDEF) va escorcollar la
seu de la Guàrdia Urbana hospi-
talenca per aquest cas.

Dosaigues (dreta), juntament amb Castro. Foto: Ajuntament de l’Hospitalet

Exigeixen que s’obri expedient 
a Dosaigues per estar investigat
» Investiguen l’excap de la Policia Local per un cas a l’Hospitalet

» El sindicat SPL-CME vol explicacions i l’Ajuntament tira pilotes fora
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L’artista local Iván Bravo opta
a guanyar un premi Junceda

ART4El mural exterior de la bi-
blioteca Maria Aurèlia Capma-
ny de la Ciutat Cooperativa,
obra de l’artista local Iván Bra-
vo, és finalista als premis Jun-
ceda en la categoria d’Espais
Específics. Aquest dissenyador
santboià de 39 anys ha publicat
il·lustracions a publicacions tan
famoses com The New Yorker,
The New York Times i El País, a
més d’haver treballat per a em-
preses com Coca-cola, Nike, el
FC Barcelona o la Gasol Foun-
dation, entre moltes altres.

Ara, Bravo opta a un premi

que porta el nom d’un dels di-
buixants catalans més famosos
d’inicis del segle XX i que valo-
rarà la seva feina a la biblioteca
del seu barri. 

L’artista es mostra “content”
de ser finalista i explica que la
seva idea del mural era “con-
nectar més la biblioteca amb la
plaça que hi ha al davant” i d’a-
questa manera “incentivar la
lectura i fer més divertit i agra-
dable l’edifici per als petits”.
“Va ser estupendo poder fer-lo,
és la biblioteca del barri on he
crescut”, reivindica Bravo. 

Troben el cadàver d’una
dona amb signes de violència
SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra investiguen la mort d’u-
na dona de 68 anys que va ser
localitzada el passat 11 de se-
tembre en un domicili de Sant
Boi del barri de Camps Blancs.
Els agents van arribar al pis
cap a dos quarts de cinc de la
tarda, alertats pels veïns a cau-
sa de la mala olor que desprenia
l’habitatge.

Malgrat que el cos de la dona
presenta signes de violència,
els Mossos no investiguen, de
moment, la mort com un cas de
violència masclista, ja que han

informat que a la víctima no se
li coneixia cap relació senti-
mental. Sigui com sigui, el cos de
la dona estava en avançat estat
de descomposició, atès que feia
setmanes que havia mort.

L’Àrea d’Investigació Crimi-
nal dels Mossos d’Esquadra ha
obert una investigació per es-
clarir aquest crim i esbrinar-ne
l’autor. De moment, la policia
catalana no descarta cap hipò-
tesi. Segons va informar El Caso
de fonts properes a la investi-
gació, el cos presentava ferides
per arma blanca al coll.

El Festival Altaveu reconeix 
la trajectòria de Sidonie

MÚSICA4Sant Boi ha tornat a
reivindicar-se aquest setembre
com la capital dels festivals de
música en petit format, diversos
i oberts a tota la ciutadania a pre-
us molt populars, amb concerts
amb entrades a un euro. Ho ha
fet a través del Festival Altaveu,
que va donar el tret de sortida el
dia 7 de setembre amb una gala
de premis que van reconèixer la
trajectòria del grup indie barce-
loní Sidonie. 

Aquesta banda no va ser l’ú-
nica premiada, ja que el festival
va homenatjar la versatilitat i la
veu de Magalí Sare, la capacitat
de provocar la consciència i
moure els corrents musicals de
la banda Crim; el talent emer-
gent de The Tyets; la capacitat
d’innovació i de connectar amb
les emocions de Maria Rodés i
la contribució enriquidora de la
botiga de discos barcelonina
Ultra-Local Records. 

El mural finalista als premis Junceda. Foto: Iván Bravo

Foto: Arxiu

Obres | L’AMB fa millores al parc de la Muntanyeta
L’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) ha enllestit unes obres de

millora al parc de la Muntanyeta. Amb un cost de 360.000 euros, s’han
reformat espais, mobiliari i s’ha creat una nova àrea per a gossos.

MOBILITAT4Si algú volia fets,
aquest agost n’ha tingut dues tas-
ses. I és que les obres de l’eterna
variant que ha de connectar l’A-
2 amb la C-32, la futura B-25, han
agafat impuls després que s’hagin
enderrocat les emblemàtiques
torres blanques a mig fer que
havien de suportar el vial tal com
marcava el projecte antic, que
mai es va arribar a fer realitat. 

Els treballs d’eliminació de
les columnes es van fer en dos
dies diferents durant la segona
quinzena d’agost, deixant un
paisatge lliure de les torres que,
durant anys, han escenificat la
història d’un fracàs. El d’un pro-
jecte impulsat a principis dels
anys 90 del segle passat que
encara, en el 2023, no s’ha im-
plementat. El ministeri de Trans-
ports es va posar les piles i ara els
treballs sembla que van a bon rit-
me i que la desitjada connexió
serà una realitat en uns dos
anys, segons va confirmar en el

seu moment l’executiu espany-
ol. El pressupost de gairebé 66
milions ha de dotar el Delta d’u-
na infraestructura necessària
per descongestionar l’actual car-
retera i les entrades a Sant Boi,
en un dels punts negres de la
mobilitat de la metròpoli. 

Aquest nou projecte preveu
una autovia amb un traçat i una
alçada diferent de les projectades

en un principi, fet pel qual ha es-
tat necessari tirar a terra les co-
lumnes. La nova planificació
s’ha adaptat a la normativa ac-
tual i preveu un vial de 2,3 qui-
lòmetres amb dos carrils per
cada sentit que evitarà que fins
a 35.000 vehicles passin diària-
ment per l’endimoniada roton-
da de la Parellada, constant-
ment col·lapsada pel trànsit.

Moment de la demolició de les torres. Foto: Ajuntament

L’enderroc de les torres
impulsen les obres de la variant
» Les emblemàtiques columnes desapareixen del paisatge local
» La futura autovia B-25 tindrà un traçat i una alçada diferent
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Esports Bàsquet | El Vilabàsquet Viladecans rep el Club Deportivo Mutilbasket 
El conjunt de Xavi Paredes començarà el curs a Lliga Femenina 2 el 7 d’octubre rebent el Club Deportivo

Mutilbasket. El Vilabàsquet Viladecans ha fitxat Ruth Margaret Allison, Eva Almasqué, Ana Alonso, Paula
Curto, Carla Pérez i Queralt Ubia. Hi continuen Sonia Pascual, Judit Lamolla, Mar Ribera i Elena Silva. 

“Avui dia, amb tantes distraccions
i estímuls a fora, és complicat tro-
bar algú tan jove que sàpiga què
vol i com buscar-ho. El cas de
l’Andrii és excepcional: va arribar
a Catalunya el maig del 2022 sen-
se saber català ni castellà, i sen-
se amistats, i ara parla i entén
aquests idiomes i ha format una
família al club”, descriu, orgu-
llosa, Elisabet Valle (Rubí, 1978),
cap de la secció de gimnàstica ar-
tística del CN Granollers.

Andrii Yavorskyi (Zaporiyia,
Ucraïna, 2011) viu a més de 3.500
kilòmetres de la seva ciutat, que
vol recordar amb molts espais per
jugar. “La guerra em fa molta por
i molta ràbia, per tots els infants
i les famílies ucraïneses que han
mort i moriran. No crec que
aquest malson s’acabi aviat... Par-
lar amb el pare, l’Andrii, i la meva
germana, l’Olga, que són allà,
em fa sentir a prop d’ells. És un
dels moments més especials de la
setmana”, confessa, emocionat. 

El petit ucraïnès és un en-
amorat dels reptes que li plan-
teja la gimnàstica artística, que
li sembla un esport “molt divertit
i ple de detalls per millorar”. In-
quiet i lluitador, sempre està de
bon humor i s’entrena molt dur
per créixer i superar algun dia el
seu gran referent i compatriota,
Oleg Verniayev. 

És un camaleó que sap adap-
tar-se a les circumstàncies. Quan
va arribar al CN Granollers, l’An-
drii se centrava en els entrena-
ments i a repetir els exercicis. “Va

canviar molt i va començar a
riure i xerrar sense perdre la
concentració. Es va adonar que a
la vida hi ha més coses que la
gimnàstica artística, un dels es-
ports capdavanters al seu país i
on hi ha molta més competèn-
cia”, continua Valle. 

L’Andrii porta l’esport a la
sang, perquè la seva germana
Olga és ara entrenadora de gim-
nàstica artística d’infants de 4 i 5
anys a Ucraïna, i Tatiana, la seva
mare i amb qui fins fa poc vivia
a Mollet, va fer pole dancedurant
uns 10 anys. És un company ge-
nerós que cuida i es preocupa per
la resta, comparteix les seves ex-
periències i necessita ser trans-
parent i agraït. “Fins a conèixer
Limin Jia, les paral·leles em feien
molta por i em semblaven com-
plicadíssimes. Ell, però, em va
transmetre confiança i va saber
com motivar-me i donar-me
temps perquè n’aprengués. Si
no em sortia alguna cosa, potser
em deia que fes una mica de llit
elàstic o un altre aparell”, recor-
da l’Andrii, que estava acostumat
a una altra disciplina, la ucra-
ïnesa, amb més crits. 

TRANSFORMAR LA POR
“Transforma la por que pugui
tenir en combustible, energia i
explosivitat per executar els
elements de la millor manera
possible”, el retrata Francesc Pé-
rez (Barcelona, 1994), que el va
dirigir al CN Granollers. Re-
corda que el primer cop que va
veure en acció l’Andrii va ser,
precisament, fent paral·leles:
“Em va impressionar el seu ni-
vell d’execució. Té una actitud
excel·lent que el va fer integrar

molt de pressa al grup i unes ap-
tituds que li donen moltes pos-
sibilitats d’arribar molt lluny”. 

El jove gimnasta quasi mai
està nerviós abans d’una com-
petició i tampoc va perdre els ner-
vis quan, pocs dies després d’ar-
ribar a l’entitat granollerina, li van
comentar que aviat celebrarien el
festival de gimnàstica. “Veia que
era un esdeveniment important
amb molt de públic i que estava
a les meves mans preparar-me bé
els exercicis, i és el que vaig fer”,
reconeix, tranquil. 

Es posa al llit amb la cons-
ciència tranquil·la i somia amb
exercicis perfectes. Potser no té
malsons amb la gimnàstica per-
què relativitza el seu creixement
i el fet d’haver començat des de
zero a Granollers, i se centra en
el llarg camí que li queda per re-

córrer, com millorar el seu anglès
parlat i escrit i continuar polint
el català: “M’he de llençar a par-
lar-lo més i millor”. 

“Si altres gimnastes fan aquell
exercici, tu també pots fer-lo.
Cal allunyar-se de la por i millo-
rar constantment. Intento fixar-
me en cada detall, preguntar
com puc créixer més o el que no
entenc i escoltar sempre”, en-
raona l’Andrii, que després dels
seus grans progressos al conjunt
granollerí, on va arribar a través
de la Federació Catalana de Gim-
nàstica, s’ha guanyat una altra
beca, ara al CAR de Sant Cugat. 

“Segur que aprofitarà com
ningú l’oportunitat de formar-se
allà”, té clar Pérez. Al Centre
d’Alt Rendiment Esportiu, l’u-
craïnès estudia primer d’ESO i
s’entrena matí i tarda de dilluns

a divendres, dissabte a la tarda i
diumenge descansa. “Al CAR
em donen eines i recursos per po-
der arribar a ser un bon gim-
nasta”, celebra l’Andrii, a qui el
seu entrenador, Miguel Rubio, li
recorda a Limin Jia “perquè
també t’explica les coses amb
pausa i tranquil·litat i d’una ma-
nera molt entenedora”. “En Fran-
cesc i l’Eli també em van ense-
nyar molt. Són exigents. Bé, ella
era més dura”, confessa, divertit.  

“Durant un any el va entrenar
Limin Jia, que és qui va fer créi-
xer i millorar l’Andrii, i li va en-
senyar els exercicis amb què
l’Eli i jo vam treballar en el tram
final de la temporada passada
per corregir les seves errades d’e-
xecució. Miguel Rubio, amb qui
continua ara al CAR, també ha
fet una gran feina”, matisa Pérez.

La seva polivalència fa que
l’Andrii tingui moltes portes
obertes per al futur i que en el
present sigui un gran aspirant al
podi. En categoria via olímpica
3 va ser el millor al campionat
de Catalunya de Vilanova i la
Geltrú, i quart al d’Espanya, a
Pamplona, i ara competeix en
via olímpica 4. És un gimnasta
molt regular en els sis aparells
(exercici de terra, salt de poltre,
cavall amb arcs, anelles, pa-
ral·leles i barra fixa), i espe-
cialment bo en anelles i paral·le-
les. També li encanta el terra,
que potser acabarà sent la seva
especialitat quan faci l’estirada.  

“Els obstacles m’impulsen a
millorar. Si ho tinc més complicat,
guanyo en seguretat. Mai tinc
presses perquè sé que lluitar pels
somnis és un llarg procés que vull
gaudir al màxim”, tanca l’Andrii.

Toni Delgado
BARCELONA

L’Andrii creix ambels obstacles
» L’ucraïnès, ara becat al CAR i que va despuntar al CN Granollers, va arribar el 2022 fugint de la guerra 
» “Les dificultats m’impulsen a millorar; si ho tinc més complicat, guanyo en seguretat”, diu el gimnasta

Andrii Yavorskyi després de guanyar una medalla. Foto: Francesc Pérez
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Teatre Música Pelis i sèries

“Viatge”a Egipte
L’Ideal, el Centre d’Arts Digitals de Barcelona, va inaugurar
el 15 de setembre la seva nova gran exposició: Tutanka-

mon, l’experiència immersiva. Es tracta d’una mostra en
què els visitants es poden endinsar en l’antic Egipte i viu-
re de prop la mitologia, la cultura i la vida quotidiana d’u-

na de les civilitzacions més rellevants de la història. En
aquesta exposició, el protagonista és Tutankamon, al qual
es pot sentir “parlar” gràcies a la col·laboració del cantant

Triquell, conegut pel programa Eufòria de TV3, 
que ha cedit la seva veu a l’emblemàtic faraó egipci. 

W O O D Y  A L L E NQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Llibres

| Lies of P
Pinotxo es converteix en un personatge d’aventures en aquest joc on hauràs

de salvar la ciutat de Krat. Disponible per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S.
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És un dels cineastes més coneguts del món,
però aquests dies ha visitat Barcelona per
mostrar un altre talent. Woody Allen (Nova
York, 1935) va inaugurar el 18 de setembre
el 55è Voll-Damm Festival de Jazz de Barce-
lona al Teatre Tívoli, on va oferir un segon
concert l’endemà. El director de cinema va
tocar el clarinet acompanyat de la New Or-

leans Jazz Band. Hores abans del concert del
dia 18, però, Woody Allen va aprofitar per

promocionar la seva darrera pel·lícula, Golpe
de suerte, en un hotel de la ciutat. Abans que
arribés a la roda de premsa, una persona de
l’organització va avisar els periodistes pre-

sents que no fessin cap pregunta ni sobre el
moviment Me Too ni sobre Luis Rubiales.

Això explica la mena de polèmiques que en-
volten el cineasta des de fa anys.

Famosos

Ser un dels grans noms del cinema mundial
Tot i que també són conegudes les seves polèmiques

Inaugurar el Festival de Jazz de Barcelona
Amb un recital de clarinet acompanyat de la New Orleans Jazz Band

Tothom pendent
Molt comentat el fet que es prohibís preguntar-li per Rubiales

Una psicoterapeuta repassa les reper-
cussions d’un cas extrem: la filla de vuit
anys de la seva pacient vol posar-se pits.
A través d’una circumstància que pot sem-
blar-nos aberrant i anormal, ens convida
a revisar la nostra cultura. Quan, i com, co-
mences a adonar-te que la teva moral està
sent dirigida per la cultura popular?

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Bèsties
Monica Dolan

Corsé (Vida Records) és el tretzè àlbum de
la compositora i pianista Clara Peya, que
va publicar aquest nou treball discogrà-
fic el 15 de setembre i el va presentar al
Mercat de Música Viva de Vic. El disc in-
clou tretze cançons, cadascuna de les
quals està cantada per un cantant dife-
rent: Ferran Palau, Sílvia Pérez Cruz, Albert
Pla i Salvador Sobral en són alguns.

La Teresa espera pacient l’arribada de l’In-
quisidor per ser jutjada. De la seva visita
i de les seves paraules dependrà el seu fu-
tur: llibertat, presó o foguera. La nova pel·lí-
cula de Paula Ortiz és una adaptació de
l’obra de teatre La lengua en pedazos de
Juan Mayorga, basada en la figura de San-
ta Teresa de Jesús, també coneguda
amb el nom de Santa Teresa d’Àvila.

Teresa
Paula Ortiz

Corsé
Clara Peya

Una dona en crisi s’instal·la en una casa
a les muntanyes amb l’esperança de re-
fer-se escrivint en solitud. No preveu, però,
que les persones ferides es reconeixen i
s’ajuden, i és així com serà acollida per una
família després d’una vivència colpido-
ra. Conversa rere conversa, l’escriptora re-
construirà una història familiar que és un
cant d’amor a la vida al Pirineu.

Massa deutes amb les flors
Iolanda Batallé
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PROCESSATS

Els processos industrials i el transport fan que els aliments
deixin una petjada mediambiental molt més gran    

PROXIMITAT

PETJADA

SOSTENIBILITAT

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Són prou coneguts els efectes saludables de la dieta mediterrà-
nia, però ara un estudi elaborat per diversos centres de recerca
espanyols ha confirmat que la dieta mediterrània també pot
contribuir a millorar la sostenibilitat mediambiental. Tot reduint
el contingut d’aliments ultraprocessats en la dieta, podem dis-
minuir la petjada mediambiental associada a l’alimentació. 

Els aliments ultraprocessats són productes que contenen ad-
ditius i conservants. Acostumen a contenir pocs nutrients i, en
canvi, tenen un contingut elevat en greixos, sucres i sodi. Els
processos industrials que afecten aquests productes no només
els fan menys saludables, sinó que, segons l’estudi publicat a
Science of The Total Environment, també fan augmentar el con-
sum de recursos naturals, com ara l’ús de la terra, l’aigua i l’ener-
gia. També augmenten les emissions de gas amb efecte hiver-
nacle a conseqüència del transport fins a les fàbriques de pro-
cessament i, després, fins als consumidors finals. En canvi, la die-
ta mediterrània, rica en aliments naturals i, per definició, en pro-
ductes de proximitat, redueix l’impacte mediambiental i és una
bona estratègia per reduir les emissions de gasos.         

La dietamediterrània, més sostenible

Els aliments processats contenen additius i conservants,
tenen pocs nutrients i un contingut elevat en greixos  

Les claus

La dieta mediterrània i el consum de productes de proximitat
garanteixen la reducció dels gasos d’efecte hivernacle

La reducció d’aliments ultraprocessats a la dieta
contribueix a la protecció del medi ambient  
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